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یادداشت، اخبار و گزارش هایی از تازه های فرهنگ و هنر

تعیین سرنوشت فیلم های توقیفی 

در مردادماه

صالحی امیری، وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی گفت: »ما  

گفتیـم کـه بایـد بـه بلاتکلیفی دربـاره فیلم هـای توقیفی 

پایـان داده شـود و از ایـن منظـر چیـزی کـه من و رئیس سـازمان 

سـینمایی گفتیـم بـه معنای صـدور مجوز اکران بـرای فیلم های 

توقیفـی نیسـت بلکـه بـه معنـای بازبینـی و بازنگـری اسـت. ما 

مردادمـاه همـه فیلم هـای توقیفـی را تعیین تکلیـف می کنیم.« 

درخشش »بیست و یک روز 

بعد« در جشنواره فیلم اصفهان

آییـــن اختتامیـــه ســـی امین جشـــنواره بین المللی  

فیلم هـــای کـــودکان و نوجوانان 15 تیر برگزار شـــد و 

فیلم »بیســـت ویک روز بعد« بیشـــترین جوایـــز را به خود 

اختصـــاص داد. جایزه فیلم منتخب یونیســـف، پروانه زرین 

بهتریـــن فیلم نوجوان از نگاه داوران نوجـــوان و پروانه زرین 

بهتریـــن بازیگر نوجـــوان از جمله ایـــن جوایز بودند. 

 »پرزیدنت، آکتور سینما«

تـجربه تـاریخ بدون شـعار

»پرزیدنت، آکتور سینما« یک مستند جذاب تاریخی 
با موضوع بررســـی طرز تفکر و نحوه  اداره کشور 
توسط زمامداران حکومت شوروی سابق و روسیه 
فعلی است. در این مستند اقدامات »میخائیل گورباچف« و »بوریس یلتسین« 
–آخرین رهبر اتحاد جماهیر شوروی و اولین رئیس جمهور کشور روسیه- بیشتر 
مورد بررسی قرار می گیرد و در بین اقدامات شان، این رابطه با آمریکاست که 
به عنوان سوژه اصلی مستند مورد توجه مستندساز قرار گرفته و به آن پرداخته 
می شـــود. اما نه »گورباچف« و نه »یلتسین« هیچ کدام شخصیت اصلی این 
مستند نیستند. بلکه نقش اصلی را »رونالد ویلسون ریگان«، رئیس جمهور وقت 
 آمریکا، ایفا می کند و در حقیقت »ریگان« همان »پرزیدنت، آکتور سینما« است. 
دانستن نحوه  تعامل و ارتباط »گورباچف« و »یلتسین« با آمریکا و به خصوص 
بـــا فردی به نام »ریگان« زمانی برای مخاطب ایرانی جذاب تر می شـــود که 
بداند »باراک اوباما«، رئیس جمهور ســـابق آمریـــکا، درباره مذاکرات ایران و 
آمریکا گفته بود: »ما اگر بتوانیم به همان روشی که رونالد ریگان با جماهیر 
شوروی مذاکره می کرد و در ضمن آنها را به چالش می کشید، درباره  برنامه  
هسته ای ایران مذاکره کنیم، یک تهدید حساس و موجودیتی در زرادخانه 
 آنها از بین می رود و به ما امکان می دهد که درنهایت بر آنها پیروز شـــویم.«
»پرزیدنت، آکتور سینما« پاسخی به این سوال است که چرا اوباما الگوی خود 
برای مذاکره با ایران را نحوه  مذاکرات ریگان با شوروی می داند؟ مستندساز برای 
پاسخگویی به این سوال می توانست در مسیر نادرستی گام بردارد و مقایسه ا ی 
بی مورد از مذاکرات آمریکا با شـــوروی و ایران داشـــته باشد. مقایسه ای که 
می توانست ریتم مستند را کند کرده و قدرت تحلیل را از مخاطب بگیرد و صرفا برای 
سلایقی خاص جذاب باشد. اما »محمدرضا بورونی«، کارگردان و مستندساز، در 
این اثر بدون هیچ اشاره ای به مذاکرات ایران و 6 قدرت جهانی، صرفا چگونگی 
مذاکرات شوروی و آمریکا و نتایج آن را به تصویر کشیده و روایتی جذاب از 
 واقعه ای تاریخی را بدون هیچ قضاوت و تحلیلی به مخاطب عرضه کرده است. 
اســـتفاده  حوصله سربر از نریشن، مسیر نادرست دیگری است که معمولا 
مستندســـازهای ایرانی برای ساخت یک مستند تاریخی در آن مسیر گام 
بر می دارند و سعی می کنند ضعف های اثر خود در زمینه های پژوهشی و 
اســـتفاده از تصاویر آرشیوی را با خواندن نریشن پنهان کنند. اما »بورونی« 
در این زمینه هم هوشمندانه عمل کرده و با یک پژوهش دقیق و جمع آوری 
فیلم های آرشیوی ارزشمند، میزان نریشن را به حد معقولی رسانده و از حجم 
بالای نریشن به درستی اجتناب کرده است. همچنین تدوین بسیار خوب 
»پرزیدنت، آکتور سینما« باعث ایجاد تناسبی جذاب بین فیلم های آرشیوی 
و موسیقی و نریشن شده و همین تدوین کم نقص از مهم ترین نقاط قوت 

این مستند است.

 نگاه

اسماعیل آجرلو مطرح کرد

نمایشآثاربرگزیدهجشنواره»حقوقبشرآمریکایی«دردانشگاهها
مراســـم اختتامیـــه دومیـــن 
بشـــر  ق  حقـــو « ره  جشـــنوا
و  د حالـــی  ر  د  » مریکایـــی آ
روز گذشـــته)پانزده تیرمـــاه( 
بـــه کار خـــود پایـــان داد کـــه 
در ایـــن دوره هنرمندانـــی از 
سراســـر ایران و جهان بـــه ارائه 
آثـــاری در بخش های مختلـــف هنری پرداختـــه بودند. 
دســـت اندرکاران برگزاری این جشـــنواره با هدف تبیین 
و شناســـایی نقض مساله حقوق بشر از ســـوی آمریکا به 
برپایـــی چنین رویـــدادی پرداخته اند. به این مناســـبت 
با »اســـماعیل آجرلـــو« دبیر دومین دوره از این جشـــنواره 

بـــه گفت وگـــو نشســـته ایم.    

بـــا توجه به اینکه به تازگی دومین دوره از جشـــنواره 
حقوق بشـــر آمریکایـــی را برگـــزار کرده ایـــد به طور 
کلـــی دیدگاه تان نســـبت بـــه این دوره از جشـــنواره 

چه بوده اســـت؟
پیـــش از هرچیـــز هـــدف اصلی ما بـــرای برگـــزاری این 
جشـــنواره ایـــن بود که به واســـطه آثار هنـــری که هریک 
از هنرمنـــدان در شـــاخه هایی چـــون موشـــن گرافیک، 
اینفوگرافیـــک، کاریکاتـــور، پوســـتر، نمایـــش رادیویی، 

مقالـــه و کتاب ارائـــه کرده اند بـــه این مســـاله بپردازیم 
که بحث حقوق بشـــر از ســـوی آمریـــکا در حالی مطرح 
می شـــود که خود این کشـــور از ناقضـــان اصلی حقوق 
بشـــر بوده و هســـت. در واقع هنرمندانی کـــه دراین دوره 
شـــرکت کرده انـــد تـــلاش کرده اند بـــه فراخـــور آثاری 
که ارائـــه می کنند بـــه انعکاس ایـــن مســـاله بپردازند. 
خوشـــبختانه آثاری که امســـال به دبیرخانه جشـــنواره 
رســـید نشـــان داد که هنرمندان به خوبی توانسته اند در 
تصویـــر کردن و نگارش چنین مســـاله ای موفق باشـــند. 
ما هم ســـعی کردیم فراخوانی گســـترده در سراسر کشور 
منتشـــر کنیم تا تمـــام هنرمندانی کـــه دغدغه پرداختن 
بـــه چنیـــن مفاهیمی را دارنـــد در خلق این آثار شـــریک 
باشـــند. امسال به نسبت سال گذشـــته شاهد مشارکت 
گســـترده تری از ســـوی هنرمندان و اهالـــی قلم بوده ایم 
کـــه این مســـاله نشـــان می دهد جشـــنواره ای بـــا این 
موضوع توانســـته بـــه مرور زمـــان و در قالـــب دو دوره از 

جایگاه تثبیت شـــده ای برخوردار شـــود.

قـــرار اســـت در ماه هـــای آتـــی، برنامه هایـــی نظیر 
برگـــزاری نمایشـــگاه های گردشـــی از آثـــار برگزیده 

این جشـــنواره برگزار شـــود.
به زودی نمایشـــگاه هایی از این آثار در محافل دانشگاهی 

و آموزشـــی و متروها قرار است دایر شـــود. تصور می کنم 
مهم تریـــن دســـتاوردی که ایـــن حرکـــت می تواند دربر 
داشـــته باشـــد این اســـت کـــه در درجه نخســـت، نظر 
دانشـــجویان و نســـل جوان نســـبت به موضوعاتی از این 
دســـت مثـــل حقوق بشـــر و نقـــض حقوق بشـــر جلب 
شـــود. از طرفـــی، نصب و چیدمـــان این آثـــار در مترو و 
فضاهـــای شـــهری می تواند اقشـــار مختلـــف جامعه را 
به ســـمت و ســـوی این مفاهیم بیشـــتر ترغیـــب کند و 
باعث فرهنگ ســـازی شـــود. تجربه نشـــان داده اســـت 
که نمایـــش آثار هنـــری در حوزه هنرهای تجســـمی در 
اماکن عمومی، همیشـــه بـــا بازخوردهای مطلوبی مواجه 
بوده اســـت، به ویـــژه آثاری که از پیام های ملموســـی نیز 
برخـــوردار بوده اند. امروز اغلـــب هنرمندانی که در حیطه 
هنرهـــای تجســـمی و ادبی فعالیت می کنند به واســـطه 
خلق آثارشـــان، ثابت کرده اند که نســـبت به رویدادهای 
محیط پیرامون شـــان بی تفاوت نیستند. بنابراین نصب و 
چینـــش این آثار در مکان هایی مثـــل مترو قطعا می تواند 
حـــس و حال هنرمندان را بیشـــتر به مـــردم منتقل کند.

از آنجا کـــه دومیـــن دوره از جشـــنواره »حقوق بشـــر 
آمریکایی« امســـال در ابعاد بین المللی برگزار شـــده 

اســـت درباره ایـــن بخش هم توضیـــح دهید.

امســـال 20 کشـــور مختلف در این جشنواره شرکت کرده 
بودند کـــه بی تردیـــد حضور هرکـــدام از این کشـــورها 
توانســـته در غنا و پربـــاری بخش بین الملـــل تاثیرگذار 
باشـــد. نکته جالب اینکه از کشـــور آمریکا هم هنرمندانی 
در این جشـــنواره شـــرکت کرده بودند که دیدگاه شـــان 
نســـبت به حقوق بشـــری که آمریـــکا از آن دم می زند به 
دیـــدگاه ما نزدیک بود. آنها هم در خلال ســـخنرانی هایی 
کـــه در روزهـــای برگزاری جشـــنواره ارائـــه کردند معتقد 
بودند دســـت اندرکاران کشورشـــان به نقض حقوق بشر 

می پردازند.

طی ســـال های اخیر تلاش هایی صورت گرفته اســـت 
تا جشـــنواره های مختلف تنها بـــه پایتخت محدود 
نشـــود، به نظر می رســـد حضور پررنـــگ هنرمندان 

سراسر کشـــور نشـــانگر این تمرکز زدایی است؟
درست اســـت، امســـال در مجموع 800 اثر به دبیرخانه 
ارســـال شـــد که بخـــش اعظمـــی از این آثـــار مربوط به 

هنرمندانـــی اســـت که در اســـتان های مختلف کشـــور 
زندگی می کنند و چندان که در ســـوال تان اشاره کردید، 
این مساله نشـــانگر آن است که در حال حاضر هنرمندان 
فرهیخته و اندیشـــمندی در اســـتان ها زندگی می کنند 

که از پتانســـیل خلق آثار ارزشـــمندی برخور هستند. 

مهم تریـــن پیامـــی کـــه دســـت اندرکاران برگـــزاری 
جشـــنواره »حقوق بشـــر  آمریکایی« قصد داشـــتند 

آن را بـــه مخاطبـــان انتقـــال دهند چـــه بود؟ 
این کـــه مدعیان حقوق بشـــر خـــود بزرگ ترین ناقضان 
در ایـــن حیطه بوده اند. آثاری که از کشـــورهای مختلف، 
امســـال به دســـت مان رســـید گواه این مســـاله است. 
هنرمندان سراســـر دنیا هـــم با این مســـاله موافقند که 
ایالات متحـــده آمریکا در خیلـــی از جاها به نقض حقوق 
بشـــر پرداختـــه اســـت. قصد ما ایـــن بوده اســـت که با 
دســـتمایه قرار دادن چنین مفاهیمی، جشنواره ای برگزار 
کنیـــم که به انعـــکاس واقعیت های روز جهـــان بپردازد.

 گفت وگو

 جشنواره فیلم های کودکان و نوجوانان

در اصفهان بهتر از سال های قبل برگزار شد

کودک ۳۰ ساله در انتظار بلوغ
پایـــان هفتـــه گذشـــته اختتامیـــه 
ی  فیلم هـــا جشـــنواره  مین  ســـی ا
کودکان و نوجوانان در شـــهر اصفهان 
برگزار شـــد. این جشـــنواره که از سال 
61 تاکنون در حال برگزاری اســـت در 
17 دوره اول برگزاری در شهر اصفهان 
دســـتاوردهای خوبی را برای سینمای 
کودک بـــه ارمغـــان آورد. امـــا بعد از 
17 دوره بیـــن مســـئولان شـــهرداری 
و برگزار کننـــدگان ایـــن جشـــنواره 
مشـــکلاتی به وجود آمد کـــه بی تاثیر 
در برگـــزاری این رویـــداد بزرگ نبود. جشـــنواره 
کـــودک بعد از حواشـــی هایش، 6 دوره در شـــهر 
تهـــران و چهار دوره در شـــهر همـــدان و یک دوره 
در شـــهر کرمـــان برگـــزار شـــد. پراکندگی محل 
برگـــزاری جشـــنواره خود از نـــکات مهمی بود که 
باعث می شـــد همـــواره مخاطبان این جشـــنواره 
در بلاتکلیفـــی به ســـر برند. عدم امـــکان برگزاری 
مراســـم در ســـالن های متعـــدد و عـــدم توانایی 
اســـکان میهمانـــان در شـــهر هایی کـــه آمادگی 
لازم را بـــرای برپایـــی جشـــنواره بین المللی فیلم 
کودکان و نوجوانان داشـــتند باعث می شـــود این 

جشـــنواره مخاطـــب و حتی 
تعـــدد فیلمســـازان این ژانر 
از ســـینما را از دست بدهد. 
از طرفی ایـــن بلاتکلیفی تا 
دقایـــق آخـــر روزهـــای آغاز 
برپایی جشـــنواره باعث شده 
بود کـــه مـــردم و مخصوصا 
شهروندانی که در خود شهر 
برپایی این جشـــنواره حضور 
داشـــتند؛ در بی اطلاعـــی 
کامـــل به ســـر ببرنـــد و بعد 
از  روز  چنـــد  گذشـــت  از 

جشـــنواره به تماشـــای فیلم ها بنشـــینند. البته 
تمـــام اتفاقات این جشـــنواره به همین مســـائل 
ختم نمی شـــد. مســـئولان برای عدم اطلاع رسانی 
و بی توجهـــی به مخاطبـــان و حاشیه ســـازی در 
مـــورد محل اجرای جشـــنواره هرســـاله زیان های 
زیادی به بار می آوردند که تاوان آن را فیلمســـازان 
کودک و کســـانی که دوســـتدار این حـــوزه بودند 

می پرداختنـــد. 
بعد از انقلاب اسلامی ســـینمای کودک و نوجوان 
بـــه قدری پیشـــرفت کـــرده بـــود که بیشـــترین 
جایزه هـــا از جشـــنواره های بین المللـــی ازآن این 
ســـینما بود. ایـــن موضـــوع باعث شـــده بود که 

بســـیاری از فیلمســـازان بزرگ به تولید فیلم های 
کـــودک و نوجـــوان روی بیاورنـــد. بی توجهـــی 
مســـئولان به ایـــن ژانر از ســـینما و عـــدم اکران 
ایـــن فیلم هـــا در خارج از جشـــنواره باعث شـــد 
کـــه تهیه کننـــدگان کم کـــم اعتماد شـــان را برای 
تولیـــد ایـــن گونـــه فیلم هـــا از دســـت بدهند و 
ســـینمای کودک و نوجوان به حاشـــیه کشـــیده 
شـــود به طوری کـــه در طـــول یک ســـال، کمتر 
از انگشـــتان یک دســـت فیلم کـــودک و نوجوان 
در کشـــور اکـــران شـــد. و این در صورتی اســـت 
که ســـرزمین مـــا جایگاهـــی دارد کـــه می تواند 
فیلم هـــای زیـــادی برای ایـــن گروه ســـنی تولید 
کنـــد. فیلم هایـــی کـــه برگرفته از آداب و ســـنن 

فرهنگی کشـــور خودمان باشـــد.
حـــدود دو ســـال پیش یـــک شـــورای راهبردی 
تشـــکیل شـــد تـــا به ایـــن گونـــه مســـائل پایان 
دهـــد. اولیـــن حرکـــت این شـــورا این بـــود که 
دوباره جشـــنواره کـــودکان و نوجوانـــان به صورت 
همزمـــان در شـــهر اصفهان برگزار شـــود. فقط با 
این تفاوت که جشـــنواره نوجـــوان را به مدت یک 
ســـال تعطیل کردند. البته برخی معتقد هســـتند 
تعطیلـــی یک ســـاله جشـــنواره نوجوانـــان باعث 
شـــد که تولیدات سی امین 
جشـــنواره از لحاظ کیفی در 
رده بالایی قـــرار گیرد. توجه 
بـــه زنگ ســـینما در مدارس 
و اختصـــاص ســـالن هایی 
بـــرای اکـــران ویـــژه فیلـــم 
کـــودکان و نوجوانان از دیگر 
راهکارهایـــی بـــود کـــه این 
شـــورا برای رونق ســـینمای 

کـــودک در نظـــر گرفت. 
ه  ر ا جشـــنو مین  ســـی ا
فیلم های کـــودک و نوجوان 
بـــه دبیـــری »علیرضا رضـــاداد« بعد از یک ســـال 
جدایـــی از اصفهـــان و جدایی بخـــش کودک از 
نوجـــوان نهم تا پانزدهم تیرماه امســـال در شـــهر 
اصفهـــان برگزار شـــد تا این شـــهر میزبـــان این 
حوزه در بخش داخلی و بین الملل شـــود. شـــاید 
بتـــوان بزرگ ترین مشـــخصه و ویژگی جشـــنواره 
امســـال را استقبال بســـیار عجیب و فراتر از انتظار 
شـــهروندان و سینمادوستان اصفهانی از جشنواره 
دانســـت، حجـــم این اســـتقبال ها به حـــدی بود 
کـــه در 29 دوره ســـابق دیده نشـــده بـــود. برای 
اولیـــن بار بـــود کـــه فیلم های کـــودک و نوجوان 
برای سینمادوســـتان بـــه ســـانس های متعدد و 

فوق العـــاده می رســـید. محل برگزاری جشـــنواره 
در ســـه ســـینما در شـــهر اصفهان قرار داشـــت. 
برنامه هـــای ویژه  ای که صدا و ســـیما تدارک دیده 
بـــود بزرگ ترین اتفاق رســـانه ای این جشـــنواره 
بـــود. در حوزه نوجوانان آثار شـــاخصی به نمایش 
درآمـــد. فیلم »بیســـت و یک روز بعد«، »اســـکی 
بـــاز« و »پایان رویاهـــا« به کارگردانـــی محمدرضا 
خردمنـــدان، فریدون نجفـــی و محمدعلی طالبی 
آثار شـــاخصی بودند که در حـــوزه نوجوانان مورد 
توجه بســـیاری از مخاطبان قـــرار گرفت. در حوزه 
کودکان نیز آثاری مثل »دزد و پری دو« و »قهرمانان 
کوچـــک« به کارگردانی حســـین قناعـــت و فیلم 

»شـــکلاتی« بـــه کارگردانی 
ســـهیل موفـــق بیشـــترین 
بازخوردهـــا و واکنش هـــا را 
در پی داشـــتند. اســـتقبال 
از این گونـــه فیلم ها نشـــان 
داد کـــه در بخـــش اکران به 
ایـــن فیلم هـــا کم توجهـــی 
می شـــود وگرنـــه فیلم های 
کـــودک مخاطبـــان زیادی 
فیلم هـــا  یـــن  ا  . د ر ا د
بـــدی  عمدتـــا در فصـــل 
اکران می شـــوند. بـــه نظر 

می رســـد حداقـــل ســـی امین جشـــنواره کودک 
و نوجـــوان این پیام را داشـــت که اگر مســـئولان 
بـــا سیاســـت و برنامه ریـــزی و بـــا درایت درســـت 
و اســـتفاده از ظرفیـــت مـــدارس ایـــن فیلم ها را 
اکران کنند، ســـینمای کـــودک در جایگاه خوبی 
قـــرار خواهد گرفـــت.  اتفـــاق جالبی کـــه برای 
ســـی امین دوره این جشـــنواره افتاد تـــا آن را از 
دیگـــر جشـــنواره ها به خصوص ســـی وپنجمین 
جشـــنواره فیلم فجـــر متمایز کنـــد، وجود هیات 
داورانی برجســـته و با ســـابقه بود که بـــه اعتبار 
این دوره از جشـــنواره کمک زیـــادی کرد. کمال 
تبریزی، پوران درخشـــنده، کیومـــرث پوراحمد، 

علیرضا خمســـه، رویا تیموریان و بهروز شـــعیبی 
ســـینماگرانی بودند که داوری این جشـــنواره را 
برعهده داشـــتند. همچنین می توان به مراســـم 
اختتامیـــه ایـــن جشـــنواره نیز اشـــاره کـــرد که 
ســـیدرضا صالحی امیری، وزیر فرهنگ و ارشـــاد 
اســـلامی و محمدمهدی حیدریان، رئیس سازمان 
ســـینمایی و هنرمندانی چون رضـــا میرکریمی، 
همایون اســـعدیان، مهتاب کرامتی و چهره هایی 
از این دســـت در جشـــنواره حضور داشـــتند. به 
نظر می رســـد توجه ســـازمان ســـینمایی در دوره 
ریاســـت حیدریـــان به این موضوع جدی اســـت 
کـــه امیدواریم با تشـــکیل دبیرخانـــه دائمی این 
جشنواره در شـــهر اصفهان 
زمینه برای یـــک برنامه ریزی 
مـــدون و طولانی مدت برای 
این جشـــنواره شکل بگیرد. 
مهـــم  ت  نـــکا ز  ا یکـــی 
فیلم هـــای تولید شـــده در 
این دوره ایـــن بود که عمدتا 
بـــه خاطـــر غفلتی کـــه در 
سیاســـتگذاری ها، حمایت 
از تولیـــد و اکـــران از این آثار 
طی این ســـال ها شـــده این 
جشـــنواره تبدیـــل بـــه یک 
جشـــنواره دولتی شده اســـت که عمده تولیدات 
شـــکل دهنده جشـــنواره توســـط خود دولت و با 
حمایت بنیاد ســـینمایی فارابی و عمدتا توســـط 
کارگـــروه کـــودک و نوجـــوان این بنیـــاد تولید و 
وارد جشـــنواره می شـــود. البته در این دوره کمتر 
شـــاهد حضور این دســـت آثار در بیـــن منتخبان 
بودیم. به نظر می رســـد اگر حمایت از ســـینمای 
کـــودک از اختصـــاص بودجه هـــای بلاعـــوض و 
حمایت هـــای غیرعادلانه خارج شـــود و شـــکلی 
هدفمند بـــه خود بگیرد می توان شـــاهد رشـــد 
این ســـینما و علاقه بیشـــتر کارگردانان به تولید 

آثـــار درخور توجـــه در این حـــوزه بود.

ش
زار
گ    

 

 جراحی »بهنام صفوی«

با موفقیت انجام شد

مهر رضا فوادیان، مدیـــر برنامه های »بهنام صفوی«  

درباره وضعیت ســـلامت این خواننده پس از جراحی 

در خارج از کشـــور گفت: » از 1۰ روز گذشـــته که بهنام عازم 

کشـــور آلمان شد توســـط »پروفسور ســـمیعی« در یکی از 

مجهزترین بیمارســـتان ها مورد عمل جراحـــی قرار گرفت 

و خوشـــبختانه به بخش منتقل شده است. 

 ۳۸ میلیون

سینمانرو داریم

محمد حمزه ازده، رئیس ســـازمان سینمایی حوزه هنری،  

گفـــت: »پرفروش ترین فیلم ما تعـــداد بیننده هایش 

دو میلیون نفر اســـت؛ دو میلیون نفـــر از حدود 4۰ میلیون نفر 

که شـــرایط ســـینِما رفتن دارند و علاقه مند بـــه فعالیت های 

اجتماعـــی هســـتند. ۳۸ میلیـــون نفر ســـینما نمی روند. ما 

ســـینِما را درگیر ذائقه آن دو میلیـــون نفر کرده ایم.« 

آزاده صالحی
خبرنگار

به نظر می رسد اگر حمایت از سینمای 

کودک از اختصاص بودجه های بلاعوض 

و حمایت های غیرعادلانه خارج شود و 

شکلی هدفمند به خود بگیرد می توان 

شاهد رشد این سینما و علاقه بیشتر 

کارگردانان به تولید آثار درخور توجه در 

این حوزه بود

اتفاق جالبی که برای سی امین دوره 

این جشنواره افتاد تا آن را از دیگر 

جشنواره ها به خصوص سی وپنجمین 

جشنواره فیلم فجر متمایز کند، وجود 

هیات داورانی برجسته و با سابقه بود 

که به اعتبار این دوره از جشنواره کمک 

زیادی کرد

 محمدرضا تاجداری
 منتقد سینما


